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سبك  جواني

سبك  پژوهش

 PHD دكتر روجا رحيمي فارغ التحصيل مقطع
داروسازي سنتي و عضو هيئت علمي دانشكده 
طب سنتي دانشگاه علوم پزشكي تهران در سال 
86 به عنوان محقق جوان در گروه علوم دارويي 
در سيزدهمين دوره جشنواره علوم پزشكي رازي 
پذيرفته شده و در س��ال 92 به عنوان پژوهشگر 
جوان گروه علوم پايه در پانزدهمين جش��نواره 
ابن س��ينا برگزيده ش��ده اس��ت. ملاك انتخاب 
ش��دن وي در هر دو جش��نواره، كارنامه علمي � 
پژوهش��ي، تعداد مقالات چاپ شده در مجلات 
معتب��ر بين المللي و تعداد نمايه ش��دن مقالات 
بوده است. وي تاكنون 56 مقاله در مجلات معتبر 
بين المللي و 9 مقاله در مجلات علمي � پژوهشي 
داخلي به چاپ رسانده و 8 مقاله در سمينارهاي 
داخلي و خارج��ي ارائه كرده اس��ت. در مقالات 
چاپ شده توسط ايش��ان و گروه تحقيقاتي كه 
همكاري مي كنند به مباحث گوناگوني در حيطه 
داروسازي پرداخته ش��ده است. عمده مقالات او 
در مورد بررس��ي اثربخشي داروهاي شيميايي و 
همچنين گياهان دارويي در بيماري هاي گوارشي 
است. همچنين تعداد زيادي مقاله در زمينه طب 
و داروس��ازي سنتي و مبتني بر ش��واهد نمودن 
مطالبي كه در كتب معتبر طب سنتي در زمينه 
افعال و خواص گياهان دارويي مطرح شده است 
به چاپ رسانده و در حال حاضر نيز عمده فعاليت 
وي در همين زمينه است و مطالعات متعددي در 
حيطه طب و داروسازي سنتي انجام داده است. 

در مورد سوابق كاري و تحصيلي ايشان مي توان 
گفت: از سال 83 در دانشگاه علوم پزشكي تهران 
مش��غول به تحصيل و فعاليت بوده و همان سال 
83 تا 87 با سمت كارش��ناس امور پژوهشي در 
مركز تحقيق��ات علوم دارويي دانش��گاه فعاليت 
كرده و تجربيات ارزنده اي در زمينه هاي علمي و 
پژوهشي در اين دوران كسب كرده است كه اين 
امر را مرهون زحمات استادان گرانقدر خود است. 

گفت وگوي ما با اين جوان نخبه را مي خوانيد. 
از كارهاي پژوهش�ي خودت�ان براي ما 

بگوييد.
يكي از كارهاي پژوهشي من تحقيقي مروري بود 
كه تأثير آنتي اكسيدان ها را در ديابت و عوارض آن 
مورد بررسي قرار داده بود. نتيجه اين تحقيق در 
 Biomedicine سال 2005 ميلادي در مجله
& Pharmacotherapy ب��ه چاپ رس��يد و 

تاكنون 299 بار در مقالات نمايه شده است. 
كار تحقيقي ديگري كه موضوع پايان نامه دوره 
PhD من نيز بود فرمولاسيون و استاندارد سازي 
يك��ي از داروهاي مط��رح در طب س��نتي ايران 
در بيماري ه��اي گوارش��ي و بررس��ي اث��رات 
فارماكولوژيك آن در مدل حيواني كوليت بود كه 
مقاله مربوط به آن در سال 2013 ميلادي در مجله 
 Gastroenterology of Journal World
به چاپ رسيد. تحقيق ديگري كه در زمينه طب 
سنتي با همكاران انجام داديم بررسي ارتباط مزاج 
مطرح در منابع مكتوب طب سنتي در خصوص 
گياهان دارويي با مواد مؤثره موجود در آنها بود كه 
 Traditional of Journal نتيجه آن در مجله
Medicine Chinese به چاپ رسيده است. 

طبق فعاليت  تان در حوزه علوم دارويي 
اوضاع دنياي داروي�ي را چطور ارزيابي 

مي كنيد؟ 
بازار دارويي از سهم عمده اي در بازارهاي تجاري 
دنيا برخوردار است و شركت هاي دارويي دنيا دائماً 
در حال تحقيق و توسعه در خصوص ارائه داروهاي 
جديدتر و مؤثرتر با عوارض كمتر و ايمني بيشتر 
به بازار دارويي هستند. اما شايد در زمينه مداواي 
بسياري از بيماري ها چندان موفق عمل نكرده اند 
و تنها به رفع علائم بيماري يا كنترل نمودن آن 

پرداخته اند. 
به نظر ش�ما رتبه ايران از نظر بازار دارو 
در قياس با ديگر كش�ورهاي آسيايي و 

اروپايي در چه سطحي است؟
ش��ايد به جرئت بت��وان گف��ت ك��ه در صنايع 
داروسازي ايران بيش از 90 درصد مواد اوليه لازم 
براي س��اخت داروها از خارج وارد مي شوند و در 
داخل كشور قادر به توليد آنها نيستيم. بنابراين 
مي ت��وان آن را جزو صنايع كاملًا وابس��ته تلقي 
نمود. به همين دليل است كه در سال هاي اخير 
كمبودهاي دارويي به عل��ت تحريم هاي اعمال 
شده از سوي خارج عليه كشورمان بسيار مشهود 
بوده است و در برهه اي از زمان بخش عمده اي از 
بيماران به خصوص بيماران مبتلا به بيماري هاي 
خاص را دچار مش��كل س��اخته اس��ت. يكي از 
ويژگي هاي مثبتي كه در مكتب طب سنتي ايران 
وجود دارد استفاده از داروهايي است كه علاوه بر 
آنكه مطالعات فارماكولوژيك و باليني كه توسط 
محققي��ن روي آنها صورت گرفته اثربخش��ي و 
ايمني آن را تأييد كرده است، بخش عمده مواد 
اوليه آن اعم از گياهي، حيواني و معدني در داخل 
كشور قابل توليد و دسترسي است و نيازي به وارد 
كردن ندارد. به نظر من يكي از راه هاي مبارزه با 
اين تحريم ها حمايت مس��ئولان محترم وزارت 
بهداش��ت و درمان جهت تقويت بنيان هاي طب 
سنتي و فراهم نمودن زمينه ها و زيرساخت هاي 
لازم جهت توليد داروها و فرآورده هاي طب سنتي 
به صورت بهينه و مطابق با اس��تانداردهاي روز 

داروسازي است. 
نظرتان راج�ع به نق�اط ضع�ف و قوت 
دانش�گاه ها و جامعه علمي كش�ورمان 

چيست؟ 
اين روزها جامعه علمي و دانشگاهي ما دچار يك 
سري نوسانات و فراز و فرودها و نقاط ضعف و قوت 
است. وجود اساتيد برجس��ته، مراكز تحقيقاتي 
متعدد، وج��ود كارگاه هاي متع��دد، چاپ نتايج 
تحقيقات در مجلات معتبر بين المللي از جمله 
نقاط قوت و منطبق نبودن تحقيقات با نيازهاي 
جامعه، دش��واري تبديل علم ب��ه عمل و كمبود 
بودجه هاي تحقيقاتي نيز از نقاط ضعف است كه 

بايد هرچه سريع تر از بين رود. 
به نظر ش�ما ب�ه ط�ور ميانگي�ن، زنان 
و دختران ايران�ي از فضاه�اي علمي و 
فرصت ه�اي تحصيل�ي برابر ب�ا مردان 

برخوردارند؟
بله. شايد در گذشته اينچنين نبوده است ولي در 
جامعه امروزي ايران به طور قطع مي توان گفت كه 
زنان و مردان از فرصت هاي تحصيلي و فضاهاي 
علمي برابر برخوردارند و هيچگونه تبعيضي بين 

دو جنس از اين لحاظ مشاهده نمي شود. 
چرا در ايران مانده ايد؟ به مهاجرت فكر 

نمي كنيد؟
به خاطر عش��ق و علاقه اي كه ب��ه وطنم دارم و 
مايلم تا از علم خود در جهت آباداني و سازندگي 
كشور خودم استفاده كنم در ايران ماندم و البته 
خيلي اوقات ش��ده كه به علت مشكلات علمي 
و حرفه اي كه با آن روبه رو ش��ده ام از ماندن در 
ايران احساس پش��يماني كرده ام اما در كل يك 
تحصيلكرده بايد هر آنچه آموخته اس��ت را در 
اختيار كش��ور و مردمانش قرار دهد. به نظر من 
براي اينكه پژوهشگران پس از اينكه با دانشگاه 
وداع مي كنند پيگير و درگير كارهاي تحقيقاتي 
بمانند بايد حمايت هاي مادي و معنوي از آنها در 
جهت عملياتي كردن ايده هايشان به عمل  آيد. 
به نظرم يك پژوهشگر و در اصل يك نخبه فردي 
اس��ت كه از توانمندي هاي خاص و برجسته اي 
برخوردار است و با به كارگيري اين توانمندي ها 
به حل معضلات و مش��كلات گريبانگير جامعه 
كمك كند. اينكه ف��ردي به ط��ور مقطعي در 
كنكور، مس��ابقه علمي، المپياد يا جشنواره اي 
رتبه آورد كه نبايد نخبه محسوب شود. بلكه بايد 
به عنوان فردي كه پتانسيل نخبه شدن را دارد به 
وي نگاه شود و با حمايت هايي كه از وي به عمل 
مي آيد كمك ش��ود تا بتواند از توانمندي هاي 
خود در جهت حل معضلات و مشكلات كشور 
اس��تفاده كند. در ايران بنياد ملي نخبگان اين 
مسئوليت را بر عهده دارد و كارهاي بسيار مثبتي 
در جهت حمايت معنوي و م��ادي از نخبگان يا 
به عبارتي بهتر از افراد داراي پتانس��يل نخبگي 

انجام داده است.

   بهنام صدقي
مطالع�ه، جس�ت وج�و و پژوه�ش ب�راي س�اختن 
آينده اي روش�ن ويژگي افراد اهل كار و تلاش و علم 
اس�ت. جواناني كه زمان خود را با پش�تكار و تلاش 
خستگي ناپذيرشان، تنها براي آباداني وطن پشت سر 
مي گذارند و هراسي از سختي هاي حوزه هاي علمي 
مختلف به دل راه نمي دهند. مهدي خوشنويس زاده 
يكي از همين جواناني اس�ت كه با امي�د به فرداهاي 
خود حركت كرده و دس�ت به تحقيق و پژوهش زده 
تا ش�ادابي علمي خود را صرف آبادي علوم دارويي 
كشور كند؛ جوان 33 ساله اي كه در رشته داروسازي 
تحصي�ل ك�رده و فارغ التحصي�ل ش�ده و م�درك 
دكتري تخصصي اش را از دانش�گاه علوم پزش�كي 
تهران در رش�ته ش�يمي دارويي اخذ كرده اس�ت. 
ط�رح ارائ�ه ش�ده ايش�ان در ش�انزدهمين دوره 
جش�نواره علوم پزش�كي رازي رتبه برتر جشنواره 
را به خ�ود اختص�اص داد و هدف گ�روه تحقيقاتي 
ك�ه ب�ا او هم�كاري مي كنن�د طراح�ي داروهاي�ي 
اس�ت كه علاوه بر داش�تن اث�رات ضد س�ل در حد 
داروه�اي اس�تاندارد علي�ه گونه ه�اي مق�اوم 
ميكروب س�ل نيز مؤثر باش�ند. اين تركيبات براي 
اولين ب�ار در دني�ا س�نتز و معرفي گرديده اس�ت. 
دكت�ر مه�دي خوش�نويس زاده تاكن�ون 25 مقاله 
پژوهش�ي در زمينه ه�اي ش�يمي دارويي و گياهان 
داروي�ي را در مج�لات معتب�ر بين الملل�ي به چاپ 
رس�انده و 15 مقال�ه در همايش ه�اي بين المللي و 
30 مقاله در همايش هاي ملي ارائه كرده اس�ت و در 
حال حاضر عضو هيئت علمي دانش�كده داروسازي 
و مركز تحقيقات ش�يمي دارويي و گياهي دانشگاه 
علوم پزش�كي ش�يراز اس�ت و روي چندين هدف 
درماني در بيماري هاي سرطان، آلزايمر و بيماري هاي 
خودايمن�ي در حال تحقي�ق و طراحي دارو اس�ت. 
گفت وگوي م�ا با اي�ن ج�وان نخب�ه را مي خوانيد. 

   ماجرا از كجا شروع شد؟
بيماري س��ل يكي از بيماري هاي عفوني و مزمن است 
و متأس��فانه دوره درمان طولاني دارد. سازمان بهداشت 
جهاني اع��لام كردكه گونه ه��اي مقاوم اي��ن ميكروب 
)Tuberculosis Mycobacterium( به داروهاي 
رايج دررژيم درماني اين بيماري در حال گسترش است، 
بنابراين يك نگران��ي جهاني در اين م��ورد وجود دارد. 
گروه تحقيقاتي ما پس از مطالعات بس��يار در اين باره با 
استفاده از تكنيك هاي طراحي دارو گروهي از تركيبات 
را طراحي كردند كه اين تركيبات علاوه بر قدرت اثر بالا 
روي گونه هاي مقاوم نيز مؤثر بودند. در واقع اين دس��ته 
تركيبات با چندين مكانيسم بر روي ميكروب سل مؤثر 
هس��تند. در واقع هدف من از ارائه اي��ن طرح دو اولويت 
آموزشي و پژوهشي اس��ت. در وهله اول ارتقاي كيفيت 
آموزشي و به كارگيري روش هاي مختلف آموزشي براي 
تفهيم بهتر مطالب. در زمينه پژوهشي راه اندازي متدهاي 
جديد، در زمينه طراحي دارو، سنتز و ارزيابي اثرات آنها، 
شناخت هدف هاي جديد درماني در مورد بيماري هايي 
كه در سطح جهاني مورد توجه هس��تند مثل سرطان، 
بيماري هاي خود ايمني، سل و آلزايمر كه درمان قطعي 
براي آنها وجود ندارد. شناس��ايي دانشجوياني كه به اين 
حوزه تحقيقاتي علاقه مند هستند و راهنمايي وآموزش 
آنها و در نهايت ارائه دس��تاوردهاي پژوهشي به صورت 

مقاله يا ثبت اختراع. 
   احساسي خوب پس از اتمام جشنواره

پس از اتمام دوره جشنواره زماني كه عنوان محقق برتر را 
كسب كردم و مورد تقدير قرار گرفتم، خوشحال شدم و 
حس خوبي داشتم و از خداوند تشكر كردم و اولين چيزي 
كه به ذهنم رسيد اين بود كه از اين به بعد وظيفه من در 
قبال مردم و جامعه سنگين تر شده است، بنابراين بايد از 
اين به بعد مشكلات جامعه را در حيطه تخصصم پيگيري 
كنم و تا حد توانم در رفع آنها تلاش كنم. بايد سعي كنم 
چه از لحاظ اخلاقي و رفتاري و چه از لحاظ علمي الگوي 

مناسبي براي دانشجويان و جوانان باشم. 
   نخبه و چارچوب نخبه پروري در جامعه

فردي كه در حوزه اي عادي محس��وب مي شود، ممكن 
اس��ت در حوزه ديگري نخبه محسوب ش��ود، هرچند 

خودش يا جامعه هنوز آن حوزه را كشف نكرده باشند. 

منظور از نخبه صرفاً نخبه آكادميك نيس��ت، چه بس��ا 
اف��راد موفق و نخبه اي ك��ه هرگز به دانش��گاه نرفتند يا 
تحصيلات خود را نيمه كاره رها كردند، بنابراين هر فردي 
كه توانايي هاي خود را بشناسد و در راه صحيح به كار گيرد 
و بتواند با استفاده از آن مش��كلاتي را حل كند يا پاسخ 

سؤالي را بدهد، مي توان آن فرد را نخبه ناميد. 
به نظر من مس��ابقات علمي و المپيادها خوش��بختانه 
در سطح بالايي در كش��ور برگزار مي ش��ود و همانطور 
برگزيدگان اين مس��ابقات در سطح جهاني هم هر ساله 
درخش��ش دارند و اين نش��ان مي دهد اين المپيادها در 
سطح بالايي برگزار مي گردد و افراد با توانايي هاي بالا در 

هر رشته انتخاب مي شوند. 
جشنواره هايي نيز در تمامي كشور از سوي بنياد نخبگان 
برگزار مي گردد و سرمايه گذاران و صنايع از اين فرصت 
استفاده مي كنند تا روي بهترين اختراعات سرمايه گذاري 
و آن را در مقي��اس صنعتي توليد كنن��د. برگزاري اين 

جش��نواره در كش��ور ما حركت بسيار 
خوبي است و صنايع بايد از اين فرصت 
اس��تفاده كنند و از مخترعان حمايت 
كنند و مطمئن��اً اين يك��ي از راه هاي 
پيشرفت كشور در موقعيت تحريم است 
و با اين گونه حمايت ها قطعاً خودكفايي 

كشور بيشتر خواهد شد. 
متأسفانه دانش��گاه هاي ايران در سطح 
جهاني در جايگاه مطلوب��ي قرار ندارند 
ولي در منطقه دانشگاه هاي ما در رتبه 

مناسبي قرار دارند ولي نگاه ما بايد جهاني باشد و سعي 
كنيم دانش��گاه هايمان جزو 100 دانشگاه برتر دنيا قرار 
گيرند و اين ميسر نمي ش��ود مگر با همكاري و تلاش و 

حمايت هاي مسئولان. 
   تجربه اي بازگو شده براي نخبگان مهاجر

اس��اتيد با تجربياتي كه دارند مي توانند دانش��جويان را 

هدايت و راهنمايي كنن��د تا راه صحي��ح را پيدا كنند، 
بنابراين اگر اس��اتيد دانش��جويان را به نقش مهمي كه 
آنها در جامعه دارند واقف كنند، ما ش��اهد شكوفايي در 
جامعه خواهيم بود و كش��ور در مسير تعالي قرار خواهد 
گرفت، پس در اين امر اساتيد نقش بس��زايي دارند. اگر 
هر دانشجويي خود را مديون جامعه و كشورش بداند در 
هر جايي از جهان ادامه تحصيل دهد در نهايت دانشش 
را در پيشرفت كشورش به كار خواهد گرفت. در هر جايي 
هستند خدا را در نظر داش��ته و تلاش كنند كه بهترين 
باشند و در تحصيل علم و دانش كوشا. اكنون كه خداوند 
توفيق كسب علم را به آنها داده است، شكرگزار باشند و 
در اين راه تمام تلاش خود را به كار گرفته و در نهايت در 
هر شغلي كه هس��تند به نحو احس��ن آن را انجام دهند 
و براي پيش��رفت جامعه و مملكت ش��ان از هيچ تلاشي 

دريغ نكنند. 
   دني�اي پژوهش و توليد علم در دانش�گاه هاي 

كشور
خوش��بختانه ما از لحاظ نيروي انساني 
بااستعداد و بهره هوش��ي بالا كمبودي 
نداري��م و در زمين��ه نرم اف��زاري و 
ايده پ��ردازي در وضعي��ت مطلوب��ي 
قرار داري��م ول��ي متأس��فانه از لحاظ 
س��خت افزاري و امكان��ات وضعي��ت 
نامناس��بي داري��م. متأس��فانه بودجه 
تحقيقاتي در كش��ور ما بس��يار پايين 
است. به دليل اينكه دغدغه اصلي وزارت 
بهداشت امر درمان اس��ت، بنابراين متأسفانه در برخي 
موارد بودجه هاي پژوهشي كاهش يافته است، البته بايد تا 
حدودي به مسئولان در اين زمينه حق داد، مثلًا اگر فلان 
بيمارستان دولتي كمبود تجهيزات داشته باشد يا اينكه 
رسيدگي به بيماران مناسب نباشد بازتاب بسيار بدي در 
جامعه خواهد داش��ت ولي فرضاً اگر طرح هاي پژوهشي 
كاهش يابد در سطح جامعه شايد اهميت چنداني نداشته 
باشد. اما اين طور نبايد باشد. هم درمان و هم پژوهش بايد 
در جايگاه خود مورد توجه قرار بگيرند نه اينكه يكي فداي 
ديگري شود كه در دراز مدت هم به سيستم درمان و هم 
به سيستم پژوهش و آموزش لطمه وارد شود. متأسفانه 
بودجه هاي پژوهشي بس��يار پايين است و از طرف ديگر 
هزينه طرح هاي پژوهش��ي بس��يار بالاس��ت و به دليل 
تحريم هايي كه وجود دارد گاهي يك ماده شيميايي مورد 
نياز با چند برابر قيمت واقعي به دست پژوهشگر مي رسد 
بنابراين در اغلب اوقات اساتيد با بودجه شخصي خودشان 
طرح هاي پژوهشي را انجام مي دهند. ما اگر مي خواهيم 
و برايمان مهم است كه در جوامع علمي جهان بدرخشيم 
بايد هزينه هاي آن را هم بدهيم. امروزه تحقيقات علوم 
پزشكي بسيار پر هزينه است و دغدغه اصلي پژوهشگران 
تامين منابع مالي طرح هاي پژوهشي است. مشكل ديگر 
تخصيص مناب��ع و اولويت بندي در پژوهش اس��ت كه 
متأسفانه تخصيص منابع به خوبي انجام نمي شود و گاهي 
مشاهده شده كه بودجه هايي صرف طرح هايي شده كه 
بازدهي نداشته است بنابراين داوري طرح ها و اختصاص 
بودجه به آنها بايد با دقت و وسواس بيشتري انجام گيرد. 
مشكل بعدي حمايت از مراكز تحقيقاتي است. به عنوان 
مثال مركز تحقيقاتي كه طرح من در آن انجام شد 
چندين رتبه كشوري دارد و هرساله جزو بالاترين 
رتبه ها در مراكز تحقيقاتي در سطح كشور بوده 
است اما از آن به خوبي حمايت نمي شود بنابراين 
لازم است اين مراكز تحقيقاتي شناسايي شوند 
و برايشان بودجه تعيين شود. مطمئنا اينگونه 
مراكز نشان داده اند كه پتانسيل بالايي داشته 

و نياز به حمايت بيشتري دارند. 

   سقف آرزوها و انتظار از رسانه ها
از اينكه اين راه را انتخاب كرده ام راضي و شكرگزار خداوند 
متعال هستم كه به من توفيق قدم برداشتن در اين راه را 
داده است. مطمئنا دوست دارم در اين مسير پيشرفت داشته 
باشم و بتوانم دارويي را در سطح جهاني به نام ايران ثبت كنم 
كه بتواند مشكلات بيماران را كاهش دهد و موجب كاهش 
درد و رنج ناشي از بيماري گردد. به نظر من در حوزه علوم 
دارويي رسانه ها بهتر است تجربيات برگزيدگان را انعكاس 
دهند تا دانشجويان و پژهشگران بتوانند از اين تجربيات 
استفاده كنند و مطمئناً معرفي اينگونه افراد مي تواند موجب 

انگيزش مثبت در بين محققان گردد. 
   نظام آموزشي ايران در مقايسه

 با ساير كشورها
متأسفانه پس از 35 سال از انقلاب اسلامي در خصوص 
نظام آموزشي هنوز در حال آزمون و خطا هستيم. در اين 
سه دهه چندين بار نظام آموزشي دچار تحول گرديد و 
هنوز به ايده آل دست پيدا نكرده ايم. ما بايد ابتدا نحوه فكر 
كردن را به دانش آموزان ياد بدهيم و قدرت ابتكار را در آنها 
فعال كنيم. بايد به آنها ياد دهيم هر چيزي را به راحتي 
قبول نكنند و به جاي حفظ كردن، قدرت استدلال را در 
آنها تقويت كنيم. بايد با يك مطالعه گسترده و استفاده از 
كارشناسان مجرب به يك ثبات نظام آموزشي دست پيدا 
كنيم. براي اين كار مي توان از نظام آموزشي موفق ساير 

كشورها الگوبرداري كرد. 
   همه چيز درباره واردات و صادرات دارو

بيش از 95 درصد داروهاي مورد نياز در داخل كشور توليد 
مي شود و برخي داروهاي مربوط به بيماري هاي خاص از 
خارج كشور وارد مي شود. تا آنجايي كه اطلاع دارم به برخي 
كشورهاي منطقه هم صادرات دارو داريم كه بايد سعي شود 
ميزان صادرات دارو افزايش يابد كه اين راه مي تواند يكي 
از درآمدهاي غير نفتي براي كشورمان باشد. متأسفانه به 
علت تحريم هايي كه عليه كشورمان اعمال شده است بيشتر 
واردات دارويي از كش��ور هند و تركيه بوده است كه شاهد 
بوده ايم برخي از اين داروهاي وارداتي كيفيت مناس��بي 
نداش��ته اند. با كاهش تحريم ها بهتري��ن راه حل افزايش 
س��رمايه گذاري خارجي و همكاري با شركت هاي بزرگ 

داروسازي و انتقال تكنولوژي به روز به كشورمان است. 
در سال 92 نسبت به سال 91 كمبود دارويي كاهش يافته 
و با كاهش تحريم ها و آزاد سازي داروها از گمرك ميزان 
واردات دارويي و توليدات داخلي افزايش نس��بي داشته 
اس��ت. البته با وجود تورم افزايش قيمت را داشته ايم كه 
بيمه ها سعي كرده اند اين افزايش قيمت را پوشش دهند 
و اقلام دارويي جديد را به تعهدات شان اضافه كنند كه اين 
يك قدم بزرگ در كاهش هزينه هاي درماني بوده است. 

ميزان قيمت داروي خارجي هم وابس��ته به قيمت دلار 
و تورم اقتصادي است كه در چند س��ال اخير با افزايش 
تحريم ها و افزايش قيمت دلار مي��زان قيمت داروهاي 
خارجي افزايش زيادي داشته اس��ت كه بعضاً نسبت به 
دوس��ال اخير بعضي از اقلام دارويي خارجي چهار برابر 

افزايش قيمت داشته است. 
   موانع پيش روي نخبگان و پژوهشگران ايراني 

در توليد علم
امروزه تعداد مقالات داخلي و خارجي ايران و پيشرفت 
نخبگان كشورمان قابل ستايش اس��ت و از لحاظ كمي 
رشد خوبي داشته ايم ولي بايد سعي شود از لحاظ كيفي و 
كاربردي نيز شاهد رشد بيشتري باشيم. علوم دارويي يك 
حوزه چند شاخه اي است كه موضوعات وسيع و جذابي 
دارد و از طرفي مطالعات و تحقيقات كاربردي سودآوري 
اقتصادي هم دارد بنابراين ساير كشورها توجه زيادي به 
اين حوزه تحقيقاتي دارند و بودجه ه��اي زيادي را براي 
تحقيقات در اين حوزه صرف مي كنند. جامع ترين مشكل 
جامعه تحقيقاتي ام��روز ما در علوم دارويي مش��كلات 
اقتصادي و معيشتي نخبگان، محققان و داروسازان كشور 
اس��ت كه با تامين حداقل نيازهاي معيشتي تا حدودي 
مي توان دغدغه پژوهشگران و نخبگان را كاهش و تمركز 
آنها را بر ايده پردازي و كارهاي پژوهش��ي افزايش داد. 
خوشبختانه بنياد ملي نخبگان تا حدودي توانسته است 
از اين گروه حمايت كند و اين حمايت مي تواند افزايش 
يابد مثل اعطاي وام هايي با سود پايين براي تامين مسكن، 
حمايت از طرح هاي پژوهشي، افزايش پايه حقوق نخبگان 

و اولويت استخدامي نخبگان در دستگاه هاي دولتي.

به خاطر عش�ق و علاقه اي كه به 
وطنم دارم و مايلم تا از علم خود 
در جه�ت آباداني و س�ازندگي 
كشور خودم استفاده كنم در ايران 
ماندم و البته خيلي اوقات شده كه 
به علت مشكلات علمي و حرفه اي 
كه با آن روبه رو شده ام از ماندن در 
ايران احساس پشيماني كرده ام

روجا رحيمي، رتبه اول داروسازي دانشگاه علوم پزشكي شيراز:

 مشكل ما دانشگاهيان 
عقب ماندن از عمل است نه علم

بيش از 95 درصد داروه�اي مورد نياز 
در داخل كشور توليد مي شود و برخي 
داروهاي مربوط به بيماري هاي خاص از 
خارج كشور وارد مي شود. تا آنجايي كه 
اطلاع دارم به برخي كشورهاي منطقه 
هم صادرات دارو داريم كه بايد س�عي 
شود ميزان صادرات دارو افزايش يابد 
كه اين راه مي تواند يكي از درآمدهاي 
غير نفتي براي كشورمان باشد. متأسفانه 
به علت تحريم هايي كه عليه كشورمان 
اعمال شده است بيشتر واردات دارويي 
از كش�ور هند و تركيه بوده اس�ت كه 
ش�اهد بوده ايم برخي از اين داروهاي 
وارداتي كيفيت مناس�بي نداش�ته اند

خوشبختانه ما از لحاظ نيروي انساني 
بااستعداد و بهره هوشي بالا كمبودي 
نداري�م و در زمين�ه نرم اف�زاري و 
ايده پ�ردازي در وضعي�ت مطلوبي 
قرار داري�م ولي متأس�فانه از لحاظ 
س�خت افزاري و امكان�ات وضعيت 
نامناس�بي داريم. بودجه تحقيقاتي 
در كش�ور م�ا بس�يار پايين اس�ت. 
به دليل اينك�ه دغدغه اصلي وزارت 
بهداش�ت امر درمان است، بنابراين 
متأسفانه در برخي موارد بودجه هاي 

پژوهشي كاهش يافته است

روايت مهدي خوشنويس زاده جوان پژوهشگر و نخبه از »تلاش، تحقيق و موفقيت« 

جواني كه مشق تحقيق را خوش نوشت


